
Hornslet den 17. september 2021

Høringssvar til budget 2022 fra Hornslet Distritksråd

Fremtidig efterspørgsel på ældre- og plejeboliger i Hornslet
Af befolkningsprognosen i budgetmaterialet fremgår det, at antallet af borgere i alderen 80+ i Hornslet
forventes at stige med 72,3 % frem til 2030. Vi opfordrer til, at man tids nok disponerer, således at kapaciteten
i fremtiden kan imødekomme den stigende efterspørgsel, der vil blive på ældre- og plejeboliger.

Vedr. 11-E-2 Skoleområdet effektiviseringsblok
At der angiveligt endnu engang lægges op til en besparelse på PPR’s budget med kr. 300.000 er meget
bekymrende. Af høringssvaret fra MED-udvalget i PPR fremgår det meget klart, at en yderligere besparelse
oven i allerede effektuerede besparelser i kølvandet på budget 2020 vil øge de indgribende og mærkbare
negative effekter for et stigende antal børn og familier, der henvises til PPR. De personalemæssige ressourcer,
som PPR består af, er allerede nu for få til at PPR kan følge med, og derfor sættes børn og familier allerede i
dag i venteposition, før der kan tilrettelægges indsatser, der tilgodeser barnets trivsel og sikrer, at Syddjurs
Kommune lever op til de forpligtelser, som Syddjurs Kommune har.
Folkeskolerne i Syddjurs Kommune har dagligt en meget vigtig og stor opgave med at inkludere børn. Her
understøtter PPR den gode trivsel i klasser, rådgiver og opkvalificerer folkeskolernes personale. Endnu en
besparelse vil udfordre inklusionsindsatsen betydeligt.
Effektiviseringsbidraget på skoleområdet vil betyde ringere kvalitet i Syddjurs folkeskoler. De ti folkeskoler
melder om en allerede stram økonomi, og en effektivisering vil indskrænke det allerede meget begrænsede
råderum yderligere - jf. Skolelederforeningens høringssvar til budget 2022.

Udvidelsesblokke på anlæg – vurdering af anlægsbudget til en yderst presset kapacitet i Hornslet
Hornslet vækster som bekendt voldsomt i disse år, og det giver et stort og stigende pres på både dagtilbud,
dagplejere og Hornslet Skole. Administrationens vurdering af kapaciteten er dyster læsning – Hornslet går på
dagtilbud og skole kun i rød og gul de kommende otte år.
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Tabel 1 - Oversigt med forventet kopoctetspres 2022-2029

Skole SkoleDagtilbud Dagtilbud
Distriktnavn 20222025 20262029 2022 2029
Ebeltoft
Hornslet
Kolind
Mols
Mørke
Rosmus

Ryomgård

Ådalen

Lige nu ikke pres på kapaciteten
Måske pres på kapaciteten
Farventet pres på kapaditeten

Rende
Thorsager

E-mail

Telefon nr.
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Derfor er det med tilfredsstillende og en lettelse for byen, at det endelig ser ud til at Syddjurs Kommune
begynder at handle på den pressede kapacitet både i visioner og budget, men stadig frustrerende at tidsplaner
skrider kraftigt, som det er tilfældet med ny daginstitution på Rodskovvej. De stigende priser på
byggematerialer rejser dog en stærk bekymring for, om de budgetterede anlægsinvesteringer er tilstrækkelige
til at sikre, at byggerierne rent faktisk kan gennemføres inden for den i budgettet fastlagte ramme?

De kommende år er der på anlæg bl.a. budgetteret til:
● To nye store daginstitutioner:

○ Hornslet Øst v. Rodskovvej - Blok nr. 11-A-12
○ Ny daginstitution i Hornslet Vest - Blok nr. 11-A-16

● Ombygning/udvidelse af Bækdalen - Blok nr. 11-A-14.
● Renovering og ombygning af daginstitution Hanehøj til ren vuggestue - Blok nr. 11-A-20.
● Etablering af helt ny udskoling ved Hornslet Hallen samt renovering og ombygning af Hornslet Skole

på Ballesvej til indskoling - Blok nr. 11-A-4.

Der er ingen tvivl om, at disse anlægsinvesteringer er svaret på en brændende platform for at fastholde, at
Hornslet er en attraktiv tilflytningsby, så i distriktsrådet håber vi, at man vil vurdere anlægsrammen realistisk
og i nutidskroner.
Andre kommuner har de senere år gået nye veje i opførelsen af både daginstitutioner og skoler via offentligt-
private partnerskaber (OPP’er) og leasning-modeller. Måske Syddjurs Kommune kunne kigge på erfaringerne
hermed og tage disse med i vurderingen af, hvordan man bedst finansierer at kunne imødekomme både det
nuværende og fremtidens pres på service-institutioner i kommunen.

Projektareal for ny udskoling i Hornslet
Vi har bemærket og undrer os over behandling af sagen “Rammerne om skoleudbygning i Hornslet” vedr.
udvidelse af projektareal for ny udskoling i Hornslet ud mod Rosenholmvej. Sagen har delt vandene
politisk både i FI-udvalget, PUK-udvalget og NTM-udvalget, hvor samme sag og indstilling er behandlet,
men uden enighed.
Som distriktsråd er vi bekymrede for, om byggearealet på de nuværende petanque- og tennisbanner langs
Stadionvej bliver klemt for meget inde mellem Stadionvej, hal og boldbaner. Vi mener det er af afgørende
betydning, at man allerede nu sikrer sig, at det beskrevne projektareal giver plads til at etablere velegnede
pædagogiske uderum for skolen. Ligeså vel som det er vigtigt, at en skoleetablering ikke bliver på
bekostning af det allerede eksisterende foreningsliv i en kraftigt voksende by, ved at foreningslivet bliver
fysisk klemt og beskåret på faciliteter og råderum.
Vi rejste bekymringen om mangel på plads til ny udskoling ved Hallen allerede i
vores høringssvar til lokalplan 429 vedr. nyt boligområde v. Mosegården. Dengang var der ikke interesse
herfor, og det lød både politisk og administrativt, at der var masser af plads ved Hallen. Nu lægger
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administrationen og kommunens bygherrerådgiver i sagsfremstillingen kraftigt op til, at man bør udvide
projektarealet.
Det er bekymrende, at man ikke har haft disse overvejelser tidligere, og at man ikke tog problemstillingen
seriøst, da blev rejst i vores høringsvar til lokalplan 429. Endnu mere bekymrende er det dog, at der nu fra
enkelte partiers side, lægges op til endnu en "hovsa"-løsning i Hornslet, hvor man taler for at fortsætte
med en udskolingsløsning på et projektareal, der af kommunens egne rådgivere er blevet vejet og fundet
for let. Vi mener, ligesom kommunens rådgivere, at det er afgørende at den ny udskolings placering
tænkes ind i en større helhed, hvor der er sikret økonomi og plads til både skolen, udenomsarealerne og
den trafikale forbindelse til resten af byen - herunder ikke mindst de skolebørn der forhåbentligt i mange
år fremover skal til og fra en ny flot udskoling i Hornslet.
Vi håber og tror på, at et samlet byråd vil træffe beslutninger i sagen: "Rammerne om skoleudbygning i
Hornslet", og at man i budgetforhandlingerne vil have høje nok ambitioner for både skolen og det
omkringliggende område, til at fremtidssikre en helhedsløsning for området, som både politikere og
borgere kan være stolte af.

Hornslet Skole - En voksende outlier i Syddjurs Kommunes tildelingsmodel
Hornslet Skole er vokset ud af den kommunale tildelingsmodel, som rummer alle ti skoler i Syddjurs. Den
passer ikke længere ind i modellen, og tidligere tiders stordriftsfordele i form af ejendomsdriften er blevet
centraliseret. Derved er der ingen reelle stordriftsfordele tilbage. Derfor appellerer vi til, at både byråd og
forvaltning udviser rettidig omhu.
Forvaltningen har selv beskrevet udfordringen ganske præcist i deres oplæg forud for sidste års budgetproces
2021:
Udvalget for familie og institutioner den 8. september 2020, punkt 341,
Udklip fra Bilag 3 - Notat om drift af store skoler i Syddjurs Kommune 3. september 2020, s. 6.

3

Udfordringen ved ændnngen i tikdelingsmodellen er, at jo større skole, jo sterre bliver den
ekonomisk udfordnng de

Wasser, Det sky des, tra Lldekng per alev over 400 elever ger det mere og
mere vanskeligt al dække marginakdgifterne, jo sløre skolen bliver. Det skydes, at tide-
lingen per elev over 400 elever gar, at der skal 24 ti 25 elever i hver klassa for, at det no-

genlunde lebar rundt mad udgifter til ekstra støtte.
Jo større an skole birver, jo flere elever er det nødvendigt at optage i hver klasse. Desu-
den er dei nedvwendigi ai smerioriare midlar Ya andre eksvar for ai kunna Oprati da ats-
iru klasser cgpa siviie til da ukever, dar har at saniigi behov. Danne Ldiorsiing
Coste siama skolan Bliver.

Det fremgår af i 3 (pá forrige side), si der ar an tydelig sionomisk

ve
SDST, d MRN.

p er sket nden for den eksiste
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https://www.syddjurs.dk/sites/default/files/acadre/Files_4518_6684299/Bilag%203%20-%20Notat%20om%20drift%20af%20store%20skoler%20i%20Syddjurs%20Kommune%203.%20september%202020.pdf
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Det er essentielt for Hornslets sammenhængskraft og udvikling, at det er muligt at levere et attraktivt og
inkluderende folkeskole-tilbud på Hornslet Skole.
Derfor ser vi i distriktsrådet frem til, at problemstillingen med at Hornslet Skole ikke længere passer ind i
modellen drøftes politisk ved kommende budgetforhandlinger 2022, herunder hvilke måder man fremadrettet
kan kompensere for, at Hornslet Skole er vokset ud af tildelingsmodellen og til stadighed vil forsætte hermed -
jf. befolkningsprognosen for Hornslet skoledistrikt fra forvaltningens budgetmateriale 9e.

Drop at bruge penge på slogans og bosætningskampagner
Et konstruktivt forslag til omprioritering af budgetmidlerne. Slogans og bosætningskampagner har ingen eller
meget lille effekt, vurderer eksperter, jf. artikel i DR Nyheder fra 28. juni 2021, hvor det også fremgår, at
Syddjurs Kommunes udgifterne til markedsføring har været på to millioner kroner siden det seneste
kommunalvalg for fire år siden i 2017.

Kulturhus og samlingssted på tværs af generationer
Endelig kvitterer vi for flere udviklingsmæssige spændende blokke i budgettet, for eksempel medfinansiering
af multisal m.v. ved Hornslet Hallen, letbanestop i Hornslet syd samt kulturelt samlingssted ved KomBi. Ved
sidstnævnte opfordrer vi til at overveje mulighederne for synergi og sammenhæng mellem Kulturgrunden og
Rosengården ved at erhverve to grunde på Tingvej.

Med venlig hilsen

Hornslet Distriktsråd
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Tabel iü- Hornslet skoledistrikt befolkningstal og prognose den 1. januor 5-14 år den 1. jonvor

Alder 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019/2020 2021 2022 2023 2024 2025 2026 2027 2028 2029 2030 2031 2032|

5 71 B9 %3 BI BB B0 75 92 114 B7 122 114 118 142 12 125 127 129 12 133 15 12
L] Euil 79 95 B1 92 B8 78 BO 115 125 117 122 16 128 128 131 13 135 137 16
7 79 100 81 $0 92 B3 98 B5 75 SD 117 92 100 128 120 124 149 12B 131 14 138 13 137

2 B4 B0 79 93 B6 B2 38 B8 AM 92 115 5 13 131 12 127 181 132 13 137 18 13
f 81 B3 8&2 $5 79 94 100 B2 102 87 82 35 122 9B 106 13 126 130 154 15 138 140 14

93 B5 1810 83 B4 97 Bo 98 B5 B7 15 t1 19 137 128 133 157 138 140 14
1 BB 78 B5 S6 B3 SE 101 82 108 Bi B7 10 128 13 112 139 131 18 160 141 10
12 B7 85 84 a2 B4 98 B3 95 103 84 111 M4 9D 103 13 106 115 142 14 139 163 141

13 112 B3 80 BB 82 BB B3 96 A2 103 15 B7 113 97 e] 16 133 Li 118 145 137 142 13
14 E 114 7B B2 B7 83 92 B7 B8 B4 16 109 bui 117 100 97 109 137 113 121 149 141 13

Total B74 884 544 8644 9132 937 967 1.009] 1.038 1.095 1.146 1.192] 1.250 1.292] 1.314 1.362 1.403] 1415 1.406

E-mail

Telefon
nr. 

Telefon nr.

https://www.syddjurs.dk/sites/default/files/PDF/9e._notat_om_kapacitet_i_daginstitutioner_og_folkeskoler.pdf
https://www.dr.dk/nyheder/indland/skal-byer-bruge-penge-paa-reklamere-sig-selv-gennemgang-viser-stor-forskel-i?fbclid=IwAR1awPRSp0N6hndXTSBlo2q7Q0oH4abDlWjEW-9GwVoCYrYB7TVhGkiin6g

